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ميزان معاملات برق    بورس
در بورس انرژي به 
۶۰ درصد رس�يده اس�ت و ت�ا پايان س�ال به 
۷۵ درصد مي رسد. ظرفيت توليد نيروگاه هاي 
حرارتي نيز نس�بت به ابتداي دولت ۱۰ هزار و 

۳۸۲ مگاوات افزايش يافته است. 
به گزارش مهر، علي اكبر محرابيان، وزير نيرو در 
نشست مشترك با اعضاي كميسيون انرژي كه در 
مركز پايش ش��ركت مادر تخصصي توانير برگزار 
ش��د، گفت: كميس��يون انرژي يكي از مهم ترين 
كميس��يون هاي مجلس ش��وراي اسلامي است 
كه مصوب��ات آن نقش مهم��ي در تحقق اهداف 
عالي نظام در حوزه هاي مختلف دارد. محرابيان 
در ادامه با تأكيد بر اينك��ه براي حل ناترازي برق 
بايد دو بعد عرض��ه و تقاضا به ص��ورت همزمان 

مورد توجه قرار گيرد، اظهار داشت: احداث يك 
نيروگاه  هزارمگاواتي جدا از مسئله تأمين سوخت 
دست كم به يك ميليارد دلار سرمايه گذاري نياز 
دارد، بنابراين اگر مسئله توليد انرژي بدون توجه 
به مديريت تقاض��ا پيگيري ش��ود، اين موضوع 
هزينه هاي بس��يار س��نگيني را به اقتصاد كشور 
تحميل خواهد كرد. وزير نيرو با اش��اره به تفاوت 
مصرف برق ايران و برخي كش��ورهاي منطقه و 
جهان گفت: به عنوان نمونه تقاضاي مصرف برق 
در تركيه چي��زي حدود ۵۰ هزار م��گاوات، مصر 
۳۰ هزار مگاوات و آلمان ۸۰ هزار مگاوات اس��ت 
و اين در حالي اس��ت كه در اوج بار س��ال جاري 
تقاضاي مصرف ب��رق ايران به بي��ش از ۷۹ هزار 
مگاوات رس��يد كه بيانگر ظرفيت بالاي مديريت 

مصرف برق در بخش هاي مختلف ايران است.

 فروش برق نيروگاه ها در بورس انرژي
به ۷۵  درصد مي رسد

 ورود ۷ميليارد دلار كالاي قاچاق
از طريق استثنائات تجاري

۷ ميلياردو۱۲۲ ميلي�ون دلار كالاي قاچ�اق از طريق اس�تثنائات 
تج�اري ب�ه وي�ژه »روي�ه ملوان�ي« وارد كش�ور ش�ده اس�ت. 

     
سخنگوي ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز از افزايش كشفيات 
در سه سال اخير خبر داد و گفت: بهبود وضعيت در اين زمينه نيازمند 
همكاري اس��تانداران در اس��تان هاي جنوبي، مشخص شدن ابهامات 
از اين منظر كه كدام بنادر مالكيتي و كدام بنادر حاكميتي هس��تند، 
مشخص بودن صاحب كالا، حجم و وزن آن، استفاده از ابزارهاي نوين 
براي كسب اطلاعات و توجه به بازه پنج ساله قانون براي تقويت معيشت 

مرزنشينان است. 
حميدرضا دهقاني نيا، سخنگوي ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
در گفت وگو با تسنيم، در پاسخ به سؤالي در خصوص آخرين وضعيت 
اجراي قانون ساماندهي و نظارت بر تجارت مرزي، كولبري و ملواني و 
اشتغال پايدار مرزنشينان گفت: نهايي شدن اين قانون با پيگيري ستاد 
مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز از معطلي سه ساله خارج شد. پيگيري 
مجدانه اي كه از سوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز صورت گرفت و 
همچنين حمايت هاي رئيس جمهور شهيد و همكاري مجلس سبب شد 

پس از سه سال اين قانون به تصويب برسد. 
وي افزود: نكته ديگري كه وجود داشت اين بود كه تا پيش از اين واردات 
كالا در رويه ملواني بر اساس شاخص غيرقابل قبولي مانند تعداد نيسان 
اندازه گيري مي شد. با پيگيري هاي صورت گرفته اين واحد اندازه گيري 
به وزن تغيير پيدا كرد. پيگيري استقرار باسكول در گمركات ملواني نيز 
انجام شد. همچنين پنج جلسه در قالب كميته نظارت راهبري، ساماندهي 
و ارزيابي با محوريت ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز برگزار شد. 
در اين زمينه شايد بيش از آن چيزي كه وظيفه ستاد مركزي بود، انجام 
گرفت. نيروهاي ستاد به منظور نظارت ميداني در برخي گمركات كشور 
حضور پيدا كردند. دهقاني نيا با اش��اره به اينكه رئيس ستاد مركزي به 
عنوان نماينده ويژه رئيس جمهور براي اولين بار و در سفرهاي متعددي 
در گمركات مرزي حضور پيدا كرد، گفت: در اين سفرها كه به استان هايي 
مانند بوشهر و هرمزگان انجام شد، رئيس پليس امنيت اقتصادي و ساير 
ضابطان نيز در گمركات و بنادر حضور داشتند. بر اين اساس جلساتي نيز 

با ذي نفعان و حتي تعاوني لنجداران برگزار شد. 
    نظارت داده اي و مالي ستاد مبارزه با قاچاق

 بر تجارت ملواني كولبري
وي در خصوص اقدامات ديگري كه در اين مدت به منظور اجراي قانون 
ساماندهي و نظارت بر تجارت مرزي، كولبري و ملواني و اشتغال پايدار 
مرزنشينان انجام شده اس��ت، گفت: در اين قانون كه اخيراً به تصويب 
رسيده اس��ت، مقرر ش��د دو آيين نامه تدوين ش��ود. اين دو آيين نامه 
با محوريت س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز و ب��ا اخذ نظر از ذي نفعان 
تهيه شد. اين آيين نامه ها تحويل دولت شده است تا مراحل قانوني آن 
طي شود. جلسات متعددي با استانداران استان هاي ساحلي برگزار و 
گزارشات مداومي از آسيب هاي موجود و رويه فعلي ملواني به دولت ارائه 
شد. جلسه اي نيز در قالب ستاد اقتصادي دولت در خصوص اين قانون 
تشكيل شد، ضمن اينكه نظارت داده اي و مالي به همراه نظارت ميداني 

انجام گرفت كه در نوع خود قابل توجه بوده است. 
    قاچاق پيچيده اي در واردات ته لنجي و كولبري 

در جريان است
سخنگوي ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز در خصوص كارگروه 
ناظر بر اجراي قانون س��اماندهي و نظارت بر تج��ارت مرزي، كولبري 
و ملواني و اش��تغال پايدار مرزنش��ينان گفت: در ماده4 قانون ابلاغي 
مس��ئوليت اين كارگروه بر عهده وزارت صمت گذاشته شده است. دو 

نفر از نمايندگان كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي نيز به 
انتخاب اعضاي همين كميسيون به عنوان نماينده در كارگروه حضور 
خواهند داشت. ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در يك  سال اخير وظايف 
قانوني خود را انجام و گزارش��ات لازم را ارائه داده اس��ت. بحث ما در 
موضوع استثنائات تجاري مانند كولبري و ملواني بحث قاچاق بسيار 
پيچيده است كه در اين رويه ها جا خوش كرده اند. عوامل متعددي در 
اين موضوع دخيل هستند و به دليل مسائل حاكميتي و ملاحظات ملي 
گزارشات متعددي در اين زمينه تهيه شده است كه اگر مجوز اعضاي 

اصلي ستاد دريافت شود، جزئيات آن رسانه اي خواهد شد. 
    ضرورت شفاف شدن مالكيت كالاها در واردات ته لنجي

وي با بيان اينكه يكي از نكات��ي كه حتماً بايد به آن پرداخته ش��ود، 
مالكيت كالاهايي است كه از طريق رويه ملواني وارد كشور مي شود، 
گفت: س��ؤالي كه وجود دارد، اين اس��ت كه آيا حاكمي��ت بر حجم 
اين كالاها و مالك آنها اش��راف دارد يا خير. در م��اده يك قانون اخير 
قانونگذار ذكر كرده است كه به منظور رونق اقتصاد مرزي، شفافيت، 
رصدپذيركردن واردات، توزيع و عرضه كالا، تقويت معيشت مرزنشين 
و كاهش مبادلات غيررس��مي اين قانون تهيه ش��ده اس��ت. در عين 
حال بايد به شرايط كشورهاي اطراف خودمان هم نگاه كنيم. تمامي 
شناورها و لنج هاي ما وقتي وارد آب هاي سرزميني كشورهاي همسايه 
مي شوند، موظف هستند سامانه خود را روشن كنند و شناسايي لنج 
به صورت سيستماتيك كه در آن مالك، وزن و كالاي او مشخص شده، 
كاملًا شفاف است. آيا ما توانس��ته ايم چنين اعمال حاكميتي داشته 

باشيم، اين موارد نكاتي است كه قابل توجه است. 
    ورود ۷ميليارد دلار كالاي قاچاق

از طريق استثنائات تجاري
دهقاني نيا در پاسخ به سؤالي در مورد كشفيات كالاي قاچاق و تغييرات 
آن گفت: در قالب اس��تثنائات تجاري و به طور مشخص رويه ملواني، 
براساس آمار احصاشده ۷هزارو122 ميليون دلار كالاي قاچاق از اين 
مسير وارد كشور شده است. نكته مهم اين اس��ت كه اولين ضربه اين 

كالاي قاچاق به توليدكننده وارد مي شود. 
با اقداماتي كه در سه  سال اخير انجام گرفت، ميزان كشفيات افزايش 
پيدا كرد، اما اين ميزان كشفيات، به همراه معطل ماندن قانون، ستاد را 
به نقطه اي رساند كه تمركز خود را بر نهايي كردن قانون قرار دهد. اين 
قانون نيز اواخر سال14۰2 نهايي و ابلاغ شد. ميزان كشفيات به طور 

كلي افزايش يافته اما اين ميزان كافي نبوده است. 
وي تأكيد كرد: بهب��ود وضعيت در اين زمين��ه نيازمند همكاري 
استانداران در استان هاي جنوبي، مشخص ش��دن ابهامات از اين 
منظر كه كدام بنادر مالكيت��ي و كدام بنادر حاكميتي هس��تند، 
مش��خص بودن صاحب كالا، حجم و وزن آن، استفاده از ابزارهاي 
نوين براي كس��ب اطلاعات و توجه به بازه پنج س��اله قانون براي 

تقويت معيشت مرزنشينان است.
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س�امانه ام�لاك و اس�كان ب�ه عن�وان يك�ي 
از س�امانه هاي جام�ع كش�ور در ح�وزه املاك، 
مستغلات و س�كونت افراد مطرح اس�ت. به  باور 
بسياري، تكميل و راه اندازي اين سامانه مي تواند 
بس�تري براي تصميم س�ازي هاي بهتر در حوزه 
املاك و اسكان به وجود بياورد، از همين رو بايد 
تكميل و راه اندازي س�امانه املاك و اس�كان در 
دس�تور كار جدي وزير راه و شهرس�ازي دولت 
چهاردهم باشد و وزير پيشنهادي برنامه مدوني 
در اين زمينه داشته باش�د. از مجلس نيز انتظار 
م�ي رود از جاي�گاه نظارت�ي اش ب�راي پيگيري 
عملياتي س�ازي اين س�امانه اس�تفاده كند. در 
حال حاض�ر مهم ترين دس�تگاه هاي متخلف در 
زمين�ه اج�راي بند۷ تبص�ره۸ م�اده۱۶9 مكرر 
قانون ماليات هاي مستقيم، سازمان ثبت احوال 
و بانك مركزي هس�تند كه متأسفانه به تعهدات 
قانوني خود در زمينه راه اندازي سامانه املاك و 
اسكان عمل نكرده ، همكاري لازم را در اين زمينه 
نداشته و باعث اخلال در اجراي قانون و همچنين 
عدم  تكميل س�امانه املاك و اس�كان ش�ده اند.

     
اهميت س��امانه هاي جامع در دنياي امروز بر كسي 
پوشيده نيست. در غياب اطلاعات، امكان سودجويي 
براي افرادي كه مترصد فرصت هستند، فراهم مي شود. 
وقتي اطلاعات افراد به لحاظ سكونت و مالكيت در يك 
سامانه در دسترس باشد، تصميم سازي ها راحت تر و 
دقيق تر صورت مي گيرد. اعمال سياست هاي حمايت 
از مستأجران و اقشار ضعيف جامعه در حوزه مسكن 
در گرو در اختيار داش��تن اطلاعات است. در راستاي 
عملياتي سازي س��امانه املاك و اس��كان نياز است 
س��ازمان ها و دس��تگاه هاي مختلف همكاري لازم را 
داشته باشند. در حال حاضر مهم ترين دستگاه هاي 
متخلف در زمينه اجراي بند۷ تبصره۸ ماده16۹ مكرر 
قانون ماليات هاي مستقيم، سازمان ثبت احوال و بانك 
مركزي هستند كه متأسفانه به تعهدات قانوني خود 
در زمينه راه اندازي سامانه املاك و اسكان عمل نكرده ، 
همكاري لازم را در اين زمينه نداشته و باعث اخلال 
در اجراي قانون و همچنين عدم  تكميل سامانه املاك 

و اسكان شده اند.
   مجلس برخورد مي كند

ابراهيم نجفي، عضو مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به اين موضوع كه سامانه املاك و اسكان در راستاي 
قانون جهش توليد مسكن و س��اماندهي اجاره بها و 
مسائل اينچنيني طراحی ش��ده است، تصريح كرد: 
بر اس��اس قانون س��امانه املاك و اس��كان، فرصتي 
پيش بيني شده است و تمام افراد بايد املاك خود را 
در اين سامانه به ثبت برسانند. اگر افراد تا تاريخ مورد 
نظر اقدام ب��ه بارگذاري املاك خود در اين س��امانه 

نكنند، دولت آنها را به عنوان مالك نمي شناسد. 
وي ادامه داد: هدف نهايي اين است كه اطلاعات دقيقي 
در مورد مالكيت و س��كونت افراد در دسترس داشته 

باشيم و بتوانيم از اين اطلاعات براي سياستگذاري هاي 
صحيح بهره ببريم. مزيتي كه سامانه املاك و اسكان 
دارد اين است كه نيازي نيست افراد به مشاوران املاك 
مراجعه كنند. مي توانند فرم مدنظر را در سامانه تكميل 

كنند و ملك شان را به ثبت برسانند. 
عضو مجلس ش��وراي اسلامي خاطرنش��ان كرد: بر 
اس��اس اطلاعاتي كه در س��امانه املاك و اس��كان 
گردآوري مي ش��ود، دولت مي تواند متوجه شود كه 
چه تعداد خانه  خالي در كش��ور داريم. اجراي قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي مي تواند با توجه به اطلاعات 

اين سامانه انجام شود. 
نجفي گفت: فرقي نمي كند چ��ه دولتي روي كار 
اس��ت. وقتي قانوني در مجلس مصوب مي شود، 
دولت موظف اس��ت به اج��راي آن مبادرت كند. 
دول��ت چهاردهم نيز مكلف اس��ت در راس��تاي 
عملياتي سازي سامانه املاك و اسكان گام بردارد 
و آن را اجرايي كند. اگر دولت احس��اس مي كند، 
قانون ني��از به اص��لاح دارد، بايد لايح��ه بدهد و 
اصلاحات مدنظر صورت بگيرد. در غير اين صورت، 

اجراي آن الزامي است. 
وي ادامه داد: قانون جهش توليد مس��كن و سامانه 
املاك و اسكان جزو مواردی است كه بايد در دستور 
وزير راه و شهرسازي آتي باشد و اجرايي شود. در زمان 
دادن رأي اعتماد به وزير پيشنهادي آقاي پزشكيان 

براي اي��ن وزارتخانه نيز برنامه م��دون وي براي اين 
موارد بررسي خواهد شد. 

عضو مجلس شوراي اسلامي در خصوص عدم  همكاري 
سازمان ثبت احوال و بانك مركزي با سامانه املاك و 
اس��كان خاطرنش��ان كرد: تصويب قوانين جديد به 
تراكم قوانين منجر مي ش��ود. بهتر اس��ت به سمت 
اجراي قوانين موجود در حوزه مسكن و سامانه املاك 
و اس��كان حركت كنيم. س��عي مي كنيم گزارش ها 
را از ديوان محاسبات كش��ور بگيريم و با سازمان ها 
و نهادهاي متخلف ك��ه همكاري لازم را با س��امانه 
املاك و اس��كان و ديگر قوانين حوزه مسكن دارند، 

داشته باشيم. 
نجفي گفت: قطع��اً بايد قوانين مص��وب مجلس در 
زمينه مسكن از جمله سامانه املاك و اسكان اجرايي 
شود. هيچ شكي در اين ارتباط وجود ندارد. مجلس از 
جايگاه نظارتي خود ورود خواهد كرد و اجراي صحيح 
اي��ن قوانين را پيگي��ري مي كند، البت��ه در مجلس 
آمادگي داريم كه اگر نقص��ي در قوانين وجود دارد، 

آنها را رفع كنيم. 
عضو مجلس شوراي اسلامي خاطرنش��ان كرد: هر 
كس��ي كه براي وزارتخانه راه و شهرسازي پيشنهاد 
ش��ود، به لح��اظ تخصص م��ورد ارزياب��ي مجلس 
قرار خواهد گرف��ت. از طرف ديگ��ر، وي بايد برنامه 
مدوني براي اج��راي قوانين حوزه مس��كن از جمله 

عملياتي سازي سامانه املاك و اسكان داشته باشد. 
انطباق برنامه ه��اي وزير راه و شهرس��ازي با قوانين 
بالادستي از جمله برنامه هفتم توسعه و قوانين ديگر 

براي مان اهميت دارد. 
  مجلس بايد جهت عملياتي س�ازي سامانه 
ام�لاك و اس�كان از ابزاره�اي نظارت�ي خود 

استفاده كند
رحمان س��عادت، اقتصاددان با اشاره به اين موضوع 
كه يكي از دلايل افزايش قيمت ها در حوزه مس��كن 
و املاك، نداشتن ساماندهي اطلاعات در اين زمينه 
است، تصريح كرد: دسترس��ي به يك سامانه قوي و 
منسجم مبتني بر اطلاعات اسكان و املاك مي تواند 
كمك زيادي به حل مشكلات حوزه مسكن و اعمال 

سياست هاي صحيح در اين بخش كند. 
وي ادامه داد: افراد س��ودجو از خلأ اطلاعات موجود 
استفاده مي كنند و به نفع خودشان از آن بهره مي برند. 
در اين ش��رايط، حقوق ش��هروندانی كه قصد خريد 

مسكن يا رهن و اجاره دارند، تضييع مي شود. 
اين استاد اقتصاد دانشگاه خاطرنشان كرد: بخشي از 
سياست ها مربوط به ميزان عرضه و تقاضاي مسكن 
در كشور است. اگر دولت آمار خانه هاي خالي را داشته 
باشد، مي تواند سياس��ت هاي صحيح در اين زمينه 
اتخاذ كند. بسياري بر اين اعتقادند كه عرضه مسكن 
در كشور زياد است، اما دليل واقعي افزايش قيمت ها 

اين است كه افراد حاضر نيستند خانه هاي خود را به 
چرخه مصرف وارد كنند. 

سعادت گفت: برخي قصد دارند با خالي نگهداشتن 
خانه هاي ش��ان به افزايش قيمت ها دامن بزنند و در 
نهايت منافع خودشان را برآورده كنند. اين شرايط 
به نفع س��ودجويان و به ضرر ش��هروندانی است كه 

مي خواهند سقفي بالاي سرشان داشته باشند. 
وي ادام��ه داد: با توجه به تمامي آنچ��ه در بالا گفته 
ش��د، تكميل و راه اندازي س��امانه املاك و اس��كان 
يك ض��رورت اس��ت، به نح��وي كه بس��تري براي 
تصميم گيري هاي صحيح دولت به وجود بيايد و بازار 

مسكن به تعادل برسد و كنترل شود. 
اين اقتصاددان خاطرنش��ان كرد: م��ا تجربه خوبي 
در دولت س��يزدهم در زمينه اس��تفاده از سامانه ها 
داشتيم. وقتي ماليات ستاني هوشمند به كمك دولت 
آمد، درآمدهاي مالياتي دولت از طريق مقابله با فرار 
مالياتي افزايش يافت. اين درآمدها در راستاي ارائه 
خدمات به مردم به كار گرفته شد و كمك كننده بود. 
س��عادت در خصوص اي��ن موضوع ك��ه آيا مجلس 
مي تواند تكميل و راه اندازي سامانه املاك و اسكان را 
پيگيري كند يا خير گفت: مجلس به عنوان قوه مقننه 
و بازوي قانونگذاري كش��ور، از جاي��گاه نظارتي نيز 
برخوردار است، به اين معنا كه وقتي دولت به درستي 
وظيفه اش را در حوزه اجراي قوانين انجام نمي دهد، 
مجلس مي تواند به نظ��ارت بپردازد و اجراي صحيح 

قوانين را پيگيري كند. 
وي ادامه داد: مجلس با پيگيري هاي مكرر مي تواند 
دولت را مجاب كند كه در راس��تاي عملياتي سازي 
سامانه املاك و اسكان گام بردارد، به نحوي كه كشور 
از مزيت هاي اين ام��ر بهره مند ش��ود و زمينه براي 
سياس��تگذاري هاي صحيح به وجود بيايد. مجلس 
ابزارهايي مانند س��ؤال از وزيران و مديران دولتي و 
تذكر را مي تواند در دستور كار داشته باشد. در نهايت 

مي تواند از گزينه استيضاح بهره ببرد. 
اين استاد دانش��گاه توضيح داد: لازم است مجلس با 
هوشمندي عمل كند و اولويت ها را بشناسد و به جاي 
وقت گذاشتن روي مسائلي كه اولويت بالايي ندارند، 
بهتر اس��ت بر موضوعاتي كه با زندگ��ي و رفاه مردم 
ارتباط مستقيم دارد، متمركز شود. پيگيري تكميل 
و راه اندازي سامانه املاك و اسكان يكي از اين موارد 

است كه بايد در دستور كار باشد. 
س��عادت گفت: نياز اس��ت فردي به عنوان وزير راه و 
شهرسازي روي كار بيايد كه تخصص عمده اش بحث 
مسكن باشد، زيرا اين مس��ئله الان نياز اساسي مردم 
اس��ت. نمايندگان بايد مراقبت كنند ك��ه وي برنامه 
مدوني براي سامان دادن به مشكلات حوزه مسكن و 
تكميل و راه اندازي سامانه املاك و اسكان داشته باشد. 
وزير آينده راه و شهرس��ازي بايد اين توانايي را داشته 
باشد كه دستگاه ها و سازمان هاي مختلف را در راستاي 
حل مشكلات حوزه مسكن و عملياتي سازي سامانه 

املاك و اسكان با يكديگر هماهنگ كند. 

موانع آشفتگي بازار مسكن را در هم شكنيد

 كم كاري بانك مركزي و سازمان ثبت احوال 
براي تكميل سامانه املاك و اسكان

مجلس از جايگاه نظارتي خود براي عملياتي سازي سامانه املاك و اسكان و برخورد با دستگاه هاي خاطي استفاده كند

سيدعلي موسوي
  گزارش

رضا دهشيری |  جوان

نماينده مجلس ش�وراي اس�لامي گفت: دولت 
جدي�د باي�د ب�ه تعهداتي ك�ه دول�ت قبل در 
چارچ�وب نهضت ملي مس�كن به م�ردم داده 
است، وفادار باشد و آنها را عملياتي كند. مسئله 
مربوط به نهضت ملي مسكن، تعهد فرادولتي و 
حاكميتي اس�ت و بايد هر دولتي كه بر سر كار 
می آيد، ب�ه آن عمل كند و به ط�ور ويژه در اين 
زمينه از وزير جديد پيشنهادي راه و شهرسازي 
مطالبه خواهد شد كه تكميل نهضت ملي مسكن 
در دس�تور كار و برنام�ه عمليات�ي وي باش�د. 

     
مسكن به عنوان يكي از مهم ترين نيازهاي خانوارها 
مطرح اس��ت. با توجه به افزايش قيمت اجاره بها و 
خريد مسكن، خانواده ها در اين زمينه با مشكلات 
اساس��ي روبه رو هس��تند. دولت بر اس��اس قانون 
اساسي مكلف اس��ت در راس��تاي تأمين مسكن 

مناسب براي همگان گام بردارد. در همين ارتباط، 
دولت س��يزدهم به تكميل پروژه هاي مسكن مهر 
باقي مانده از دولت ده��م پرداخت و طرح نهضت 

ملي مسكن را شروع كرد. 
انتظار رسانه ها و كارشناسان از دولت چهاردهم نيز 
اين است كه مسئله مسكن را در صدر اولويت هايش 
قرار دهد و براي حل و  فصل اين مشكل چاره جويي 
داشته باش��د. عمل به تعهدات دولت سيزدهم كه 
در چارچوب نهضت ملي مس��كن به م��ردم داده 
شده، از جمله انتظاراتي اس��ت كه از دولت بعدي 

وجود دارد. 
بر اساس قانون برنامه هفتم توسعه، بايد 2۵درصد 
به مساحت مسكوني كشور اضافه شود و اين موضوع 
در دستور كار دولت قرار داشته باشد. اعطاي زمين 
به افراد براي ساخت مسكن و اعطاي تسهيلات نيز 
از ديگر كارهايي است كه انتظار مي رود دولت جديد 

به آن اهتمام داشته باشد. 
حل وفصل مش��كل مس��كن از اهميت اساس��ي 
برخوردار است، زيرا صنايع بسياري با حوزه مسكن 
ارتباط دارند و رونق گرفتن اي��ن بخش به آنها نيز 
رونق مي بخش��د. همچنين اگر مشكلات مسكن 
خانوارها حل ش��ود، فش��ار اقتصادي از روي آنها 
برداشته مي ش��ود و طرح هاي ديگر مانند جواني 

جمعيت نيز پيش مي روند. 
بايد منتظر ش��ويم و ببينيم دولت چهاردهم چه 
برنامه اي براي س��امان دادن به حوزه مسكن دارد. 
به ويژه، برنامه وزير پيشنهادي دولت براي وزارتخانه 

راه و شهرسازي از اهميت بالايي برخوردار است. 
ابراهيم نجفي،  نماينده مجلس ش��وراي اسلامي 
در گفت وگو با »جوان« با اش��اره ب��ه اين موضوع 
كه جلس��ه اي در كميس��يون عمران با محوريت 
نهضت ملي مسكن برگزار شده است، تصريح كرد: 

اجماع نمايندگان در كميس��يون بر اين است كه 
نبايد به سمت انبوه س��ازي برويم و دولت كارفرما 
باش��د. تا الان كه اينطور عم��ل كرده ايم، بانك ها 
به تعهدات ش��ان عمل نكرده اند و مشكلاتي بروز 
كرده، اما در مواردي كه زمين به مردم عرضه شده 
و تسهيلات س��اخت مس��كن ارائه داده ايم، كارها 

سريع تر پيش رفته است. 
 نماينده مجلس شوراي اسلامي خاطرنشان كرد: در 
كميسيون عمران تصميماتي در خصوص برخورد 
با بانك هاي متخلف تس��هيلات س��اخت مسكن 
گرفته شد. قرار اس��ت نامه اي به ديوان محاسبات 
كش��ور بزنيم و گزارش��ي دريافت كنيم تا برخورد 
با بانك هاي متخلف در دس��تور كار قرار بگيرد. بر 
اس��اس قانون جهش توليد مس��كن، 2۰درصد از 
تعهدات انجام نشده بانك هايي كه به تعهدات قانوني 
خود در زمينه اعطاي تس��هيلات ساخت مسكن 

عمل نكرده اند، مشمول جريمه مالياتي مي شود. 
وي ادامه داد: مبالغ حاص��ل از جريمه بانك ها به 
حساب صندوق توسعه ملي مسكن واريز مي شود. 
اين مبالغ مي تواند پشتوانه خوبي براي آماده سازي 
زمين هايي باشد كه قرار اس��ت به ساخت مسكن 

اختصاص داده شود. 
 نماينده مجلس شوراي اسلامي خاطرنشان كرد: 
دولت جديد بايد ب��ه تعهداتي ك��ه دولت قبل در 
چارچوب نهضت ملي مس��كن به مردم داده است، 
وفادار باش��د و آنها را عملياتي كند. مسئله مربوط 
به نهضت ملي مسكن، تعهد فرادولتي و حاكميتي 
اس��ت و بايد هر دولتي كه بر س��ر كار باشد، به آن 
عمل كند و به طور ويژه در اين زمينه از وزير جديد 
پيشنهادي راه و شهرسازي مطالبه خواهد شد كه 
تكميل نهضت ملي مسكن در دستور كار و برنامه 

عملياتي وي باشد. 

دولت چهاردهم بايد به تعهدات حاكميت در حوزه نهضت ملي مسكن وفادار بماند
  گفت وگو
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